
Páteãní ráno je krásné, záfiijové: mlhou se
pomalu zaãíná prodírat sluníãko a slibuje krás-
n˘ den. Kolem deváté se pod Tyr‰ov˘m mos-
tem setkáváme s dal‰ími organizátory plavby:
Ernstem Paulem Dörflerem a Iris Brunar
z nûmecké organizace Bund für Umwelt und
Naturschutz (BUND). Za pfiihlíÏení kolem-
jdoucích vyndáváme z auta dva neforemné
balíky a po hodinû pumpování uÏ na travnaté
náplavce leÏí dva gumové ãluny. 

V jedenáct hodin se u nás jiÏ scházejí novi-
náfii, ktefií jsou pozvaní k neformální tiskové
konferenci pfiímo na bfiehu fieky. Odpovídáme
na jejich otázky t˘kající se rÛzn˘ch scénáfiÛ
budoucnosti Labe.

Pak jiÏ sná‰íme ãluny k vodû. Vyslechneme
si je‰tû krátkou instruktáÏ, jak se na ãlunech
chovat, bereme do rukou pádla a vyráÏíme.

V souvislosti s krajinou kolem Labe se ãasto hovofií o její pfiírodovûdecké hod-
notû i o její kráse. Odborníci se shodují na nutnosti ochrany této jedineãné
oblasti, UNESCO zvaÏuje její zápis na seznam svûtového pfiírodního dûdictví.
Nûco jiného je o labské pfiírodû ãíst a mluvit a nûco jiného je vychutnat si ji
„naÏivo“. Právû to byl jeden z dÛvodÛ, proã Arnika spolu s nûmeckou organi-
zací BUND uspofiádala koncem záfií Dialog na lodi. Vûdce, politiky, umûlce
i novináfie jsme pozvali, aby si tuto krásnou krajinu proÏili z neobvyklé per-
spektivy - pfiímo z vody. AÈ víme, o ãem vlastnû mluvíme…

Vûdci, politici i umûlci diskutovali o budoucnosti Labe pfiímo na jeho hladinû.
Foto BUND: Ernst Paul Dörfler
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VáÏení ãtenáfii,

Toto je poslední úvodník, kter˘
do ãtvrtletního zpravodaje Arni-
ky pí‰u. Rádi bychom Arnikum
oÏivili nûkolika zmûnami a udûla-
li jej pro vás je‰tû zajímavûj‰ím.
Ale nebojte se: formát i papír
zÛstanou stejné a ani v grafice se
nechystáme k Ïádn˘m drastic-
k˘m zásahÛm. Chceme pokraão-
vat v tradici, na kterou jste zvyklí.
Av‰ak co se nevyvíjí, to stagnuje -
a to bychom v pfiípadû Arnika
neradi. Tradiãní úvodník chceme
zmûnit spí‰e na sloupek, jehoÏ
prostfiednictvím byste mohli více
nahlédnout do nitra osobností,
jeÏ v Arnice pracují, a zjistit, jaké
jsou jejich názory a postoje k rÛz-
n˘m tématÛm. Suchá fakta by
tedy na tomto místû mûla ustou-
pit my‰lenkám a autofii sloupku
se budou s kaÏd˘m ãíslem mûnit.
Dal‰í zmûnou, které si mÛÏete
pov‰imnout jiÏ v tomto ãísle, je
nová rubrika na stránce Centra
pro podporu obãanÛ. To pro vás
pfiichystalo poradenské okénko,
co si v rÛzn˘ch situacích poãít.
Otázky do rubriky „Co dûlat
kdyÏ…“ mÛÏete samozfiejmû
sami poslat a my se Vám pokusí-
me poradit. Dal‰ími zmûnami se
nechte pfiekvapit. Tímto se
s vámi, milí ãtenáfii, louãím
a naposledy pfieji pfiíjemné ãtení.

Marek Jehliãka, 
‰éfredaktor

pokraãování na str. 333
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❊ Pane Matásku, nedávno jste sv˘m podpisem podpofiil
petici Arniky „Za náhradu PVC“. Co vás k tomu motivovalo?

Budu upfiímn .̆ Petici pfiinesla domÛ moje Ïena Katefiina a pro-
toÏe se známe s lidmi z dûãínské Arniky a vûfiíme jim, povaÏova-
li jsme za dobré petici podepsat. Tak úplnû problematiku PVC
nesleduji, ale také nepodepí‰i kaÏd˘ projev nespokojenosti, snad
to nikdo nebude brát jako plané kverulantství.

❊ KdyÏ jdete nakupovat, díváte se zda obaly vámi kupova-
n˘ch potravin jsou z PVC nebo z jiného, bezpeãnûj‰ího pla-
stu?

No, není to úplnû
hlavní kritérium, kter˘m
se pfii nakupování fiídím.
Pfiedev‰ím se dívám, zda
za mnou to jablíãko neje-
lo pfies pÛl svûta. MoÏná
jsem naivní, ale pokud je
to jenom trochu moÏné,
potravinám-cestovate-
lÛm se vyh˘bám. Nejvíc
mû dojaly palaãinky s tva-
rohem, které za mnou
pfiijely aÏ z Litvy. Pfii v‰í
úctû k litevsk˘m kuchafi-
kám, to mi pfiijde fakt
zbyteãné. Potom mám
také tendenci podlehnout
kouzelnému slÛvku bio.
Jé, takhle by to napsal asi
ná‰ pan prezident! Ale
myslím to váÏnû. 

❊ PfiestoÏe zákony
zakazují pouÏívat v dût-
sk˘ch hraãkách ftaláty ãi tûÏké kovy, testy pfiítomnost tûchto
látek stále odhalují. Co tomu fiíkáte? ¤ídíte se v hraãkáfiství
tím, z jakého materiálu je hraãka vyrobena, pfiípadnû nûja-
kou garancí kvality?
Víte, to je tûÏké. Oba moji rodiãe jsou vystudovaní hraãkáfii,
proto jsem mûl jako dûcko hraãky pochmurné, nudné a depre-
sivní. Ale zato odpovídaly estetick˘m nárokÛm. U dûdy jsem
mûl dûlo, samopal, auta na setrvaãník a podobné „zhÛvûfiilosti“.
Proto jsem dnes ve v˘bûru hraãek opatrn .̆ MÛÏete se snaÏit roz-
víjet fantazii a osobitost svého dítûte ‰pulkou nebo polínkem, ale
pfii prvním kontaktu s dûtsk˘m kolektivem zjistí, Ïe bylo celou
dobu podvádûno. Îe jsou tady panenky a monstra. TakÏe otáz-
ku ftalátÛ a podobn˘ch svinstev nechám na povolanûj‰ích a budu
doufat, Ïe mne a mojí rodinu ochrání. A já se zase budu snaÏit
na‰í holãiãce vysvûtlit, Ïe tahle ohavnost opravdu práh nepfie-
kroãí!

❊ Promítá se nûjak vá‰ vztah k Ïivotnímu prostfiedí do va‰e-
ho v‰edního Ïivota? Pokud ano, jak? (Tfiídíte odpad, kupuje-
te biopotraviny, upfiednostÀujete recyklovatelné obaly…?) 
Ano, asi nejv˘raznûj‰í pfiíspûvek je to tfiídûní. Ale to nepovaÏuji
za nic mimofiádného, to snad patfií k samozfiejmostem. Také
doma ‰etfiíme vodou a elektfiinou, ale to bude moÏná spí‰ uÏ
lakota. A snaÏíme se neprasit v pfiírodû, ale jak fiíkám, to by mûlo
b˘t souãástí dobr˘ch mravÛ. VÛbec mám poslední dobou pocit,
Ïe si ãást lidstva koneãnû uvûdomuje, Ïe ten v˘let na parníku
pln˘ jídla a pití mÛÏe skonãit jako na Titaniku a docela brzy.

❊ Jakou roli podle vás hrají obãanská sdruÏení v dne‰ní
spoleãnosti?

Myslím, Ïe jsou nutností. Pokud se ãlovûk nechce zbláznit
a paranoidnû zkoumat svût, musíme si rozdûlit úkoly. Prostû ti 
tvrd‰í a zasvûcenûj‰í z nás musí mocn˘m tohoto svûta ‰lapat na
paty! A my ostatní je v tom budeme podporovat, abychom se mohli
radovat z maliãkostí a z kaÏdé vyhrané bitvy. Jinak nás pfieválcujou!

❊ Kdybyste mohl definovat tfii
nejpalãivûj‰í problémy souãas-
ného svûta, které by to byly?
No, to je teda! Ale dobfie. Globál-
ní oteplování. AÈ uÏ ho zpÛsobil
kdokoli, nechÈ se pfiihlásí! Svobod-
n˘ Tibet. A násilné a globální
implantování kulturních tradic
a hodnot. Svût není globální vesni-
ce. Snad jen, Ïe si to pak v‰ichni
odskáãeme.

❊ Nejãastûji vás nyní mÛÏeme
na obrazovkách vidût v seriálu
Leti‰tû. Je natáãení nároãné?

Tak to je tedy z jiného soudku.
Ale je nároãné. Z rÛzn˘ch dÛvodÛ
zaãíná natáãení vût‰inou v ‰est
ráno a nejtûÏ‰ím úkolem je, aby to
divák nepoznal. Musíme b˘t
mladí, svûÏí a perspektivní. Jinak
to bylo natáãení nesmírnû zábavné
pro svou míru nadsázky. I kdyÏ to

asi ne úplnû kaÏd˘ pochopil. Jedna
majoritní letecká spoleãnost si na nás stûÏovala, Ïe investuje
milióny do PR ve snaze pfiilákat cestující na bezpeãné létání
a my jim to za jedin˘ veãer se smíchem zniãíme.

❊ Máte kvÛli natáãení ãas je‰tû na jiné projekty? Na ãem
je‰tû pracujete?
Jsem je‰tû zamûstnán v Národní divadle. Momentálnû zkou‰íme
novou hru Pavla Kohouta Malá hudba moci. Máme pfied premi-
érou, takÏe se mû neptejte, jaké Ïe to bude. V téhle fázi ztrácím
soudnost, pokaÏdé.

❊ Je nûco, co byste chtûl vzkázat Arnice nebo na‰im ãle-
nÛm?
Nenechte se zkorumpovat a vytrvejte!

Marek Jehliãka

Herec Národního divadla David Matásek, kterého
mÛÏete nyní vídat v televizním seriálu Leti‰tû, podpofiil
sv˘m podpisem cíle petice Arniky „Za náhradu PVC“.
Povídali jsme si s ním nejen o jeho vztahu k Ïivotnímu
prostfiedí, ale také o natáãení a jeho dal‰í práci.

Herec David Matásek podepsal petici Za náhradu PVC

David Matásek sedí na jedné z lond˘nsk˘ch laviãek se sv˘m kama-
rádem Jakem Singhem Hundelem. Foto: archiv Davida Matáska
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Na ãluny nasedá celkem 18 osob. Jsou mezi nimi napfiíklad vedou-
cí CHKO Labské pískovce Werner Hentschel, jeho protûj‰ek
z Národního parku Saské ·v˘carsko Jürgen Phoenix, zastupitel
obvodu Ústí n. L. mûsto Karel Nepra‰, dokumentarista a scénáris-
ta Jan ·afr, redaktor nûmeckého vysílání âeského rozhlasu Radio
Praha Martin Lothar, dva zástupci saské Sozialdemokratische Par-
tei Deutschlands (SPD) Günter Siebert a Klaus Fiedler a dal‰í. 

Po úspû‰ném proplutí ru‰n˘m Dûãínem si koneãnû mÛÏeme
vychutnat klid labské krajiny. Nedaleko za mûstem zastavujeme na
jedné z tûch píseãn˘ch pláÏí, které jsou pro Labe tak typické. Tady
nás Jürgen Phoenix seznamuje s v˘sledky sv˘ch pozorování, na která
se s oblibou vydával na svém kajaku. Z Jürgenova vyprávûní se dozví-
dáme zajímavé informace o celé fiadû Ïivoãi‰n˘ch druhÛ, z nichÏ
o mnoh˘ch soudilo, Ïe z labsk˘ch vod jiÏ navÏdy zmizely. V posled-
ních letech je ale Jürgen opût nachází, a to znamená, Ïe se vrací zpût.
Nejde pfiitom jen o váÏky ãi jin˘ vodní hmyz, ale i o nûkteré druhy
ryb.

PfiestoÏe Labe bylo je‰tû pfied nûkolika lety naz˘váno stokou Evro-
py, Ïijí zde nyní témûfi v‰echny druhy ryb, které se tu vyskytovaly
v minul˘ch staletích - chybí uÏ jen ryba se zvlá‰tním názvem placka
pomofianská a jeseter. TûÏko bychom hledali vût‰í odborníky a zároveÀ
nad‰ence pro Labe neÏ Jürgena Phoenixe a Wernera Hentschela. Pfii
jejich v˘kladu o druzích, které se po dlouhé dobû vrátily do Labe a jeho
okolí, nepochyboval o v˘jimeãnosti labské pfiírody a krajiny snad
nikdo. Na pláÏi navíc nacházíme ãerstvû okousané vûtve, které neo-
mylnû prozrazují pfiítomnost bobrÛ.

Za touto zastávkou nûmeck˘ reportér telefonuje svou zprávu
o na‰í plavbû pfiímo do vysílání âeského rozhlasu. Na 104. fiíãním
kilometru v Dolním Îlebu míjíme technickou zajímavost - kyvadlo-
v˘ pfiívoz, pohánûn˘ díky správnému natáãení kormidla pouh˘m
proudem fieky. 

Labe v úseku pod Dûãínem celkem sviÏnû teãe. Místo pádlování
se tedy mÛÏeme vûnovat diskuzi. Zajímavé jsou informace od ãlenÛ
nûmecké sociální demokracie (SPD), která pr˘ vydala jiÏ nûkolik
prohlá‰ení, Ïe nesouhlasí s dal‰ími úpravami Labe ani s v˘stavbou
jezÛ na ãeské stranû: SPD dokonce nûkolikrát upozorÀovala ústec-
kou organizaci âSSD na fakt, Ïe Labe na nûmecké stranû není splav-
né a Ïe nûmecká vláda s Ïádn˘mi nov˘mi jezy, které by mohly zlep-
‰it splavnost Labe, nepoãítá. Souãasné udrÏovací práce na nûmecké
ãásti Labe tûÏko splavnosti pomohou. Tyto úpravy fieky totiÏ poãíta-
jí s tím, Ïe následující roky budou stejnû bohaté na sráÏky, jako tomu
bylo v 70. letech. To lze ale tûÏko pfiedpokládat vzhledem k nastáva-
jící klimatické zmûnû. Jak potvrzují i v˘zkumy napfi. Postupimského
ústavu pro v˘zkum zmûny klimatu, bude mít Labe v budoucnu je‰tû
ménû vody neÏ doposud. Souãasné úpravy Labe v Nûmecku tedy
nebudou mít k˘Ïen˘ efekt - pfii tak nízkém stavu vody nezvednou
hladinu Labe na poÏadovan˘ch 160 cm. Ústecká âSSD ale na dopi-
sy a upozornûní sv˘ch kolegÛ ze Saska nereagovala, jak potvrdili oba
úãastníci z SPD, a dál prosazuje v˘stavbu jezÛ. 

Tûsnû pfied Hfienskem Labe témûfi neteãe. ¤íká se tam tomu „na
teichu“, ãesky „na rybníce“. Je‰tû pfied tímto úsekem zastavujeme na
mal˘ piknik na pravém bfiehu, kter˘ tady je‰tû patfií k âeské repub-
lice. Druh˘ bfieh je uÏ nûmeck .̆ Navzdory kamenitému podloÏí
nakonec nacházíme místo, kde se dá s ãluny pfiistát a rozloÏit pfie-
váÏnû „bio“ obãerstvení. 

Po krátkém obûdû nasedáme opût do ãlunÛ. Po dal‰í dva kilomet-
ry jsou pádla na‰ím jedin˘m pohonem - Labe se zde opravdu témûfi
zastavilo. Cestou nás míjí nûkolik nûmeck˘ch parníkÛ a po pfiekro-
ãení státní hranice se stále ãastûji vyh˘báme pfiívozÛm, které zde fun-
gují nejen jako bûÏná doprava, ale i jako turistická atrakce. Od hra-
nic fieka znovu nabírá spád a my si mÛÏeme dál povídat o Labi nebo
jenom vychutnávat okolní krajinu. 

Od nûmeck˘ch kolegÛ se dozvídáme, jak˘ je souãasn˘ stav úprav
po celé délce Labe: v Nûmecku probíhají tzv. udrÏovací práce,
které ale jen tûÏko zajistí k˘Ïen˘ch 1,6 m hloubky. Dokonce
nûmeck˘ ministr Ïivotního prostfiedí Sigmar Gabriel pr˘ poÏaduje
u tûchto prací posouzení vlivÛ na Ïivotní prostfiedí. Labe totiÏ
v Nûmecku spadá do území Natury 2000 a podléhá tak zv˘‰ené
ochranû. 

Rychle proudící fieka nás uná‰í souvislou zástavbou nûkolika obcí
- Schmilka, Krippen a Bad Schandau. Nûmeãtí úãastníci nás pfii-
tom uji‰Èují, Ïe jejich vláda rozhodnû nehodlá stavût Ïádné jezy na
Labi, které by snad mohly splavnost fie‰it. Hovofií pfiitom o cenû,
kterou by Nûmecko muselo zaplatit nejen penûzi, ale i závaÏn˘m
po‰kozením Labe. VÏdyÈ jezy by musely b˘t postaveny hustû po
celé délce fieky v Nûmecku - a to mluvíme o 600 km! S prokázanou
návratností 10 centÛ z kaÏdého Eura není divu, Ïe se do tohoto
mamutího projektu nûmecká vláda nepou‰tí. Je tedy nabíledni, Ïe
projekt jezÛ na ãeské stranû by znamenal nejen promrhané peníze,
ale také zbyteãnû po‰kozenou krajinu a nenávratnû naru‰en˘ eko-
systém fieky. 

Katefiina ReÏná

33 pokraãování ze strany 1

Program pfiedná‰ek v Praze:

Ve stfiedu 12. bfiezna se sejdeme s Franti‰kem Krausem
a s ohroÏen˘mi rostlinami, o které Arnika peãuje v âeském
stfiedohofií na pozemkovém spolku T̆ m Bofiena. V pfiedstihu
prvního jarního dne si budeme povídat o probouzející se
pfiírodû a péãi o ohroÏené rostliny, jako je plamének pfiím ,̆
len Ïlut˘ nebo hadí mord ‰panûlsk .̆ 

V období sovího houkání nás nav‰tíví ve stfiedu 13. února
Vûra Malátková ze Záchranné stanice v âeské Tfiebové a pfiine-
se s sebou i své opefiené svûfience (tfieba v˘ra velkého). Popo-
vídáme si o Ïivotû sov v pfiírodû i v zajetí a na závûr si mÛÏete
vyplnit test ve dvou úrovních nároãnosti a získat i soví pexeso.

V lednu 9. se mÛÏete tû‰it na Kamila Repe‰e, kterému poloÏí-
me otázku: „Jak˘ je ná‰ (chemick˘) dÛm?“. V interaktivní pre-
zentaci nás seznámí s fiadou toxick˘ch látek, kter˘mi jsme
obklopeni v na‰ich domovech, a s jejich úãinky na lidské zdraví.
Budeme diskutovat o bezpeãnûj‰ích alternativách k „domácí
chemii“ - vyuÏijte tohoto prostoru pro sdílení Va‰ich zku‰eností
s pracími prá‰ky, mycími prostfiedky nebo kosmetikou!

Ani v roce 2008 nebudou chybût pravidelné schÛzky v kni-
hovnû Arniky vÏdy 2. stfiedu v mûsíci na nûkterá z témat
ochrany Ïivotního prostfiedí. Pfiedná‰ky zaãínají v 18 hodin
v Chlumovû 17, Praha 3.

O aktivitách Arniky v Praze se mÛÏete dozvûdût více na
www.praha.arnika.org. Budeme rádi, pokud si najdete
cestu k nám do knihovny, aÈ uÏ na pfiedná‰ku nebo pro
knihu o Ïivotním prostfiedí. Chcete-li se zapojit jako dobro-
volníci nebo podpofiit Arniku sv˘m ãlenstvím, zastavte se
u nás ve v‰ední den nebo se ozvûte telefonem (222 781
471, 774 406 825) nebo e-mailem (arnika@arnika.org).

Arnikum4-07 blue  11/20/07  1:20 AM  Page 3



pprrooggrraamm  OOCCHHRRAANNAA  PP¤¤ÍÍRROODDYY4

U
Ï ve v˘ãtu problémÛ je bohuÏel vidût stále stejn˘ pfiístup: velmi
pfiesnû jsou vymezeny cíle pro budování protipovodÀov˘ch

hrází, zpevÀování bfiehÛ, prohlubování koryt a v˘stavbu ãistiãek, ale
pfiírodû blízká opatfiení jsou zmínûna pouze mlhavû. Pfiitom právû ta
nám mohou pomoci nûkteré problémy vyfie‰it dlouhodobû. 

Jedním z velk˘ch problémÛ fiek a krajiny je pfiíli‰ rychl˘ odtok
vody - zpÛsobuje ho jednak nevhodnû obhospodafiovaná krajina,
v níÏ pfievládají velké lány polí a monokulturní lesy a také narov-
naná a upravená koryta fiek, která neumoÏÀují vsakování vody
a ukládání Ïivin. Souãástí fiek jsou také nivy, které jsou ãasto zasta-
vûné nebo od fieky oddûlené valem. Pfiitom právû nivy jsou jedním
z nejdÛleÏitûj‰ích prvkÛ, neboÈ nám pomohou zvládnout jak suché
období, tak povodnû. Pfii povodních se v nich voda rozlije a povo-
deÀ se tak zbrzdí a sníÏí. Pfii suchu zase slouÏí podmáãené území
jako zásobárna podzemní vody, ale i vzdu‰né vlhkosti, která zase
sniÏuje letní teploty a nedovolí pÛdû tolik vysychat. BohuÏel nivy
jsou v plánech povodí zmínûny jen velmi okrajovû.

Nyní pfiipravované Plány oblastí povodí jsou velkou pfiíleÏi-
tostí zmûnit správu tokÛ tak, aby nás fieky a krajina dokázaly
chránit pfied bûÏn˘mi povodnûmi a suchem a také aby byly mís-
tem pro Ïivot nejen lidí, ale i zvífiat a rostlin. BohuÏel tuto pfií-
leÏitost vût‰ina správcÛ povodí nechává leÏet ladem. Problémy
jsou vût‰inou formulovány tak, Ïe je zfiejmé, Ïe smûfiují k tech-
nick˘m fie‰ením, v nûkter˘ch pfiípadech se dokonce jde zpátky
od pfiírodû blízkého managementu k technickému: napfi. Povodí
Odry chce opût zpevnit hraniãní toky, aby nemohly volnû mean-
drovat a mûnit koryta. T̆ ká se to napfi. i nedávno vyhlá‰ené pfií-
rodní památky Hraniãní meandry Odry, která je cenná právû
tím, Ïe fieka zde mÛÏe vytváfiet nové meandry a staré odstavovat. 

Asi nejãastûj‰í neshoda mezi správci povodí a ochranou pfiíro-
dy panuje v pfiípadû úprav koryt: prohlubování, zpevÀování
bfiehÛ a hráze kolem tokÛ. V‰echny tyto zásahy ve volné krajinû
pfiitom stav tokÛ a krajiny spí‰ zhor‰ují a zhor‰ují také povodÀo-
vé ‰kody. Prohlubování koryt totiÏ zrychluje hloubkovou erozi
(zahlubování fiek), tím klesá hladina spodních vod a fieka se
nemÛÏe pfii povodních rozlévat. V˘sledkem je suchá krajina,
vût‰í povodÀové ‰kody a vy‰‰í náklady na protipovodÀovou
ochranu mûst a obcí. Pfiitom pfiírodû blízk˘ management a série
drobn˘ch opatfiení v krajinû, jako jsou tfieba remízky a meze na
polích nebo zasakování de‰Èovû vody v obcích, nám pomohou
vyfie‰it nûkolik problémÛ najednou. Zb˘vá je‰tû rok na to, aby-
chom do plánÛ povodí prosadili i tyto zdánlivé drobnosti, které
ale hrají v˘znamnou roli pro ochranu pfiírody.            

Katefiina ReÏná

Na tuto otázku  hledají nyní odpovûì správci povodí
spolu s vefiejností. Dalo by se pfiedpokládat, Ïe problé-
my jsou v kaÏdém povodí jiné, ale návrhy dokumentÛ
„v˘znamné vodohospodáfiské problémy“ mají jedno
spoleãné: mal˘ dÛraz na pfiírodû blízkou správu, jak ji
poÏaduje Rámcová smûrnice o vodách. Podle ní by
mûly b˘t v‰echny fieky spravovány co moÏná nejvíce
v souladu s pfiírodními procesy v krajinû a fiekách.

Jaké jsou nejvût‰í problémy ãesk˘ch fiek?

L
eto‰ní tábor jsme vûnovali pfiedev‰ím vyfiezání náletov˘ch
dfievin na okrajích travní plochy v lokalitû pod Lipskou

horou. V˘znamnû jsme tak roz‰ífiili Ïivotní prostor pro chránûné
druhy rostlin, které se zde nacházejí. Posekanou a vyfiezanou
dfievní hmotu jsme na místû spálili.

I kdyÏ se to zdá jako pomûrnû jednoduch˘ úkol, práce nakonec
zabrala cel˘ den. Na tváfiích v‰ech zúãastnûn˘ch byla veãer znát
úleva, Ïe to mají za sebou. Odmûnou byl na‰im dobrovolníkÛm
veãerní v˘let na vrchol Lipské hory s pfiekrásn˘m v˘hledem na
âeské stfiedohofií a okolní krajinu. Po v˘letû následoval je‰tû pfií-
jemn˘ veãer u ohnû a potom uÏ jen klidná noc pod stanem.

Na dal‰í den byl
pfiipraven˘ v˘let
na vrch Hradi‰Èa-
ny s vyhlá‰enou
pfiírodní rezervací
a náv‰tûva dal‰ích
zajímav˘ch míst
v âeském stfiedo-
hofií. KdyÏ jsme se
na konci spoleãnû
proÏitého víkendu
louãili, shodli
jsme se, Ïe tábor
byl velmi zajímav˘
a aãkoliv byl
první, nemûl by
rozhodnû zÛstat
posledním.

Franti‰ek Kraus 

Víkendov˘ tábor Bofieny pomohl rostlinám 
T̆ m Bofiena, kter˘ se vûnuje ochranû pfiírodního
dûdictví v západní ãásti âeského stfiedohofií, uspofiá-
dal letos na sklonku léta víkendov˘ dobrovolnick˘
tábor, jehoÏ cílem byla péãe o zajímavou lokalitu
pod Lipskou horou. T̆ m Bofiena ji má v pronájmu
prostfiednictvím Pozemkového spolku a snaÏí se udr-
Ïet zde pfiírodní podmínky nutné k pfieÏití a udrÏení
vzácn˘ch druhÛ rostlin.

Pan Ludvík Hule‰ pomáhá T˘mu Bofiena
s údrÏbou lokality s v˘skytem chránûn˘ch
druhÛ rostlin. Foto Arnika: Franti‰ek Kraus

v âeském stfiedohofií
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G
uma guar se pod názvem E 412 pouÏívá jako zahu‰Èovadlo do
velmi pestré ‰kály potravin a najdeme ji tfieba i v lécích. Suro-

vina pro ni se pûstuje v Indii, kde také do‰lo k její kontaminaci
z dfievûn˘ch pfiepravek napu‰tûn˘ch pentachlorfenolem. KdyÏ byla
kontaminace odhalena, informace se okamÏitû objevila v evrop-
ském Rychlém varovném systému pro krmiva a potraviny
(RASFF). âeská potravináfiská inspekce zaãala okamÏitû stahovat
závadné potraviny z trhu. V té dobû v‰ak byla témûfi polovina ovoc-
né báze kontaminované závadn˘m gustem snûdena. Informace
o celém skandálu se na vefiejnost dostaly s neuvûfiiteln˘m tfiít˘den-
ním zpoÏdûním.

·éf potravináfiské inspekce zdrÏení vysvûtloval tím, Ïe by ani
okamÏit˘m informováním vefiejnosti nemohl ovlivnit chování spo-
tfiebitelÛ. Na zvlá‰tní tiskové konferenci pak ujistil novináfie
i vefiejnost, Ïe v dané chvíli není na trhu Ïádn˘ v˘robek obsahující
kontaminovanou gumu guar. Je‰tû ten sam˘ t˘den se ale skandál
rozhofiel znovu, kdyÏ se na trh dostaly nûmecké jogurty, které zne-
ãi‰tûnou gumu guar obsahovaly.

Arnika kritizovala laxnost úfiadÛ a nedostateãné informování
vefiejnosti, která prakticky nemûla moÏnost se k dÛleÏit˘m infor-
macím dostat. Obrátili jsme se na ministry zemûdûlství, zdravot-
nictví, Ïivotního prostfiedí a prÛmyslu a obchodu, aby vefiejnosti
zpfiístupnili v˘stupy z rychlého varovného systému (RASFF)
a v˘sledky kontrol potravináfiské inspekce, Státního zdravotního
ústavu, Státní veterinární správy a dal‰ích institucí. Chtûli jsme,
aby v‰echny tyto údaje byly pfiístupné na internetu podobnû, jako
tomu je napfiíklad na Slovensku.

Celá vûc byla nakonec projednávána na spotfiebitelském podv˘-
boru Poslanecké snûmovny Parlamentu âR, jehoÏ se Arnika úãast-
nila. V˘sledkem byla ochota usnadnit vefiejnosti pfiístup k informa-
cím o bezpeãnosti potravin na serveru www.bezpecnostpotravin.cz.
Arnika bude mít moÏnost se na zpfiístupnûní informací podílet.

Marek Jehliãka

Skandál s gumou guar kontaminovanou znaãn˘m
mnoÏstvím dioxinÛ a pentachlorfenolu h˘bal celou
ãeskou vefiejností nejménû dva t˘dny a po celou tu
dobu se drÏel na prvních stránkách pfiedních deníkÛ.
Není divu. Dioxiny patfií mezi nejnebezpeãnûj‰í látky
na svûtû a pentachlorfenol na tom není o moc lépe.
Skandál otevfiel zásadní otázky t˘kající se bezpeã-
nosti potravin, ochrany spotfiebitele a také dostup-
nosti informací. Arnika se této debaty aktivnû úãast-
nila.

Skandál s gumou guar otevfiel otázku bezpeãnosti potravin

T
ento hutní kolos se zároveÀ nejãastûji objevoval v první
pûtce v‰ech ÏebfiíãkÛ, které Arnika sestavila na základû

údajÛ z Integrovaného registru zneãi‰Èování, kam podniky hlá-
sily údaje za rok 2006. Vedle rakovinotvorn˘ch a reprotoxic-
k˘ch látek, skleníkov˘ch plynÛ a látek pÛsobících kyselé de‰tû
ãi po‰kozující ozónovou vrstvu se Arnika letos novû zamûfiila
i na podniky, které vypou‰tûjí látky mutagenní nebo takové,
které jsou nebezpeãné pro vodní organismy. Nejvíce mutagen-
ních látek v roce 2006 vypustily Spolana Neratovice a jihlavsk˘
Kronospan. Top-ten provozÛ vypou‰tûjících nejvíce nebezpeã-
n˘ch látek pro vodní organismy vedou Lovochemie Lovosice
a celulózka Mondi Packaging Paper ·tûtí, a.s. 

Arniky Ïebfiíãky zneãi‰ÈovatelÛ sestavuje proto, Ïe na strán-
kách Integrovaného registru zneãi‰Èování (www.irz.cz) není
moÏné sestavit tabulky nejvût‰ích zneãi‰ÈovatelÛ podle látek,
které mají podobné vlastnosti. Arnika proto kaÏdoroãnû dûlá
vlastní anal˘zu registru. ZvefiejÀování zneãi‰ÈovatelÛ totiÏ ãasto
motivuje podniky, aby pfiijaly opatfiení ke sníÏení ‰kodliv˘ch
emisí. Z nelichotiv˘ch tabulek takhle zmizel tfieba podnik Brisk
Tábor. Na ménû neÏ tfietinu sníÏil emise potenciálnû rakovino-
tvorného dichlormethanu závod Jitony v Rousínovû. A pfiestoÏe
vede Ïebfiíãek nejvût‰ích zneãi‰ÈovatelÛ rakovinotvorn˘mi látka-
mi, sníÏila jejich mnoÏství také DEZA, a.s. Vala‰ské Mezifiíãí,
stejnû jako druh˘ Ivax Pharmaceuticals, s.r.o. 

Registr se ukázal jako velice funkãní a Ïádan˘ nástroj infor-
mování vefiejnosti o nebezpeãn˘ch látkách vypou‰tûn˘ch kon-
krétními provozy do Ïivotního prostfiedí. Pfiesto anebo právû
proto bylo pod tlakem prÛmyslové lobby pfiichystáno jeho ome-
zení. Díky podpofie starostÛ a zastupitelÛ z krajÛ, mûst a obcí
a více jak ‰estnácti tisíc signatáfiÛ petice Budoucnost bez jedÛ se
tomu podafiilo zabránit a Poslanecká snûmovna má projednat
nov˘ zákon o IRZ. Ten zachovává vefiejnosti právo na voln˘ pfií-
stup k informacím o tom, kolik a jak˘ch látek vypou‰tí ten kter˘
provoz do Ïivotního prostfiedí. Na základû nového nafiízení
Evropské unie se také od pfií‰tího roku zv˘‰í poãet látek v IRZ
ze 72 na 93.

Marek Jehliãka, Jindfiich Petrlík

Arnika jiÏ potfietí zvefiejnila jména
nejvût‰ích zneãi‰ÈovatelÛ
Îivotní prostfiedí âeské republiky v roce 2006 nejví-
ce zneãi‰Èovaly chemiãky, hutû a elektrárny. Chemic-
ké továrny se v Ïebfiíãcích dostaly na vy‰‰í místa neÏ
v pfiedchozích letech a vytlaãily z nich napfiíklad
elektrárny. Nejvíce látek, které vyvolávají nebo
mohou zpÛsobit rakovinu, uÏ druh˘ rok po sobû
vypustila spoleãnost Deza z Vala‰kého Mezifiíãí.
Smutné prvenství v Ïebfiíãku podnikÛ vypou‰tûjících
nejvíce látek zpÛsobujících neplodnost pak získal
Mittal Steel Ostrava.
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·
patnû koordinovaná v˘stavba je velk˘m problémem. Okolí
mûst hyzdí supermarkety, sklady i podnikatelské baroko.

Nov˘ stavební zákon pfiedpokládal v duchu svûtov˘ch trendÛ,
Ïe nové stavby se budou pfiednostnû umisÈovat do tzv. brown-
fields, tedy jiÏ dfiíve zastavûn˘ch území sídel. Obce by nesmûly

nadále povolovat stavby ve volné krajinû. Podle návrhu minis-
terstva pro místní rozvoj mûly obce, které pfiijaly svÛj územní
plán pfied rokem 2007, získat v˘jimku. To by je oproti ostatním
zv˘hodnilo. Nejvût‰í prospûch by ale novela pfiinesla develo-
persk˘m spoleãnostem, neboÈ v˘stavba na zelené louce vyjde
v âeské republice levnûji.

Zmûnu stavebního fiádu pfiedloÏilo ministerstvo Jifiího âunka
jen pár mûsícÛ poté, co nov˘ zákon zaãal platit. Pfiíprava novely
byla prakticky ilegální - ministerstvo ji nedalo k pfiipomínkám.
Obãanská sdruÏení se obrátila na ãleny vlády a zaslala jim práv-
ní rozbor. Vláda se nakonec zachovala rozumnû a spornou nove-
lu odmítla. Hlavní bitva o úpravy stavebního zákona ale zfiejmû
teprve pfiijde. Novelu bude na podzim projednávat Parlament
âR a lze oãekávat, Ïe návrhy zv˘hodÀující developery a investo-
ry se mohou znovu dostat na stÛl v rámci pozmûÀovacích návr-
hÛ. 

Martin Skalsk˘

V ãervenci se na jednání vlády dostala novela sta-
vebního zákona, navrÏená Ministerstvem pro místní
rozvoj âR. Hlavním dÛvodem zmûn byla snaha o
úpravu reÏimu územního plánování. Novela chtûla
zlikvidovat jeden z mála pfiínosÛ nového stavebního
zákona a sníÏit ochranu volné krajiny pfied novou
v˘stavbou. Návrh novely také omezoval úãast vefiej-
nosti pfii projednávání územních plánÛ. Díky rychlé
reakci Arniky a dal‰ích nevládních organizací se
zmûnám podafiilo zabránit. AlespoÀ prozatím.

Nevládní organizace brání Ïivelné zástavbû krajiny

„
Plán na zfiízení velkolomu u Podvek byl prvotním impulzem
k zaloÏení místního sdruÏení,“ vysvûtluje jeho pfiedseda Vla-

dimír ·ebor. Holding Silnice âáslav zde zam˘‰lel vytûÏit osm
milionÛ krychlov˘ch metrÛ kamene, coÏ by zcela zniãilo krajinu
a na desítky let po‰kodilo Ïivotní prostfiedí nûkolika obcí. Velko-
objemová tûÏba by zpÛsobila úplné zmizení kopce Stafiechov.
Místní obyvatelé by dlouhé roky trpûli prachem, hlukem a dal‰í-
mi negativními vlivy.

Podle ·ebora se ale místní sdruÏení nezamûfiuje pouze na
hrozbu pfiedstavovanou lomem. „Posázaví má co nabídnout turis-
tÛm a vût‰í zájem o region by pomohl místní ekonomice. Usilu-
jeme proto o rekultivaci lesÛ a vyznaãení nov˘ch turistick˘ch tras.
Ty by mûly zpfiístupnit zejména poutní místo Kamenn˘ stÛl. Rádi
bychom také vystavûli rozhlednu na Stafiechovû,“ fiíká ·ebor.
ZaloÏení obãanského sdruÏení vítají i starostové okolních obcí.
„Vnímáme to jako dÛleÏit˘ pfiíspûvek k uchování pfiírodního
dûdictví. Na‰i krajinu bychom nemûli promûnit na kámen. Stej-
nû v˘znamná je i snaha o hledání moÏností rozvoje, které nepo-
‰kodí Ïivotní podmínky na‰ich obãanÛ,“ fiekl starosta Ratají nad
Sázavou Ing. Lubo‰ Kubát. 

Martin Skalsk˘

Nové sdruÏení nechce dopustit odtûÏení kopce Stafiechov

Nepfiipustit otevfiení velkolomu v lese mezi obcemi
Podveky a Rataje na Kutnohorsku. To je hlavním cílem
Obãanského sdruÏení Za záchranu Ratajska a Podvec-
ka - Stafiechov, které za asistence Centra pro podporu
obãanÛ novû vzniklo. Zámûr holdingu Silnice âáslav se
nelíbí ani starostÛm obcí, ktefií se obávají po‰kození
Ïivotního prostfiedí. SdruÏení chce do posázavské kraji-
ny lákat radûji turisty neÏ buldozery a nákladní auta.
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Kamenn˘ stÛl, stojící na památném poutním místû, by zmizel z povr-
chu zemû. Zmizela by i zemû pod ním. Na místû, které vidíte, by
nezbylo nic. Jen jáma, kamení a buldozery.

Foto: Lubo‰ Kubát, Rataje nad Sázavou

Poradenské okénko
Co dûlat, kdyÏ…

…mám na chatû eternitovou stfiechu obsahující azbest?
Eternitová stfiecha sama o sobû nepfiedstavuje ohroÏení
zdraví. Azbestové materiály jsou nebezpeãné, pokud se
do nich zasahuje. KdyÏ uÏ se rozhodnete stfiechu mûnit,
nedûlejte to svépomocí. Odborné spoleãnosti práce
s azbestem ohlásí úfiadÛm a postupují tak, aby se rakovi-
notvorná vlákna nedostávala do ovzdu‰í. Pokud se pfiece
jen rozhodnete vymûnit stfiechu sami, poraìte se s odbor-
níkem o nezbytn˘ch opatfieních, která musíte pfii mani-
pulaci a likvidaci azbestov˘ch materiálÛ dodrÏet.

…silniãáfii právû kácí alej podél silnice do na‰í obce? 
Volejte horkou linku âeské inspekce Ïivotního prostfiedí -
731 405 072, zfiízenou pro tento úãel. Pro kácení stromÛ
podél silnic sice staãí ohlá‰ení, ale nikde není psáno, Ïe
u silnice musí b˘t pruh zemû bez stromÛ. Kácením mÛÏe
docházet k poru‰ení zákona.
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N
a‰e putování jsme zahájili v první letní den (21. ãervna) na Slu-
novratovém festivalu v Plzni. V na‰em putovním stánku jsme

rozvûsili v˘stavu, krásnû barevné pfiedmûty z PVC a nesmûl zde
chybût ani nafukovací králíãek, kter˘ byl po zvefiejnûní v˘sledkÛ
chemick˘ch anal˘z na ná‰ podnût staÏen z trhu. PfiestoÏe mûlo
v tento den oficiálnû zaãít léto, stfiídavû lilo a nûktefií z náv‰tûvníkÛ
se pfied de‰tûm schovali pod na‰i stanovou stfiechou. Mûli tak moÏ-
nost seznámit se s PVC opravdu dÛkladnû. Odehrávaly se zde zají-
mavé dialogy.

„A tenhle nafukovací kruh je taky z PVC?,“ ptá se maminka asi
tfiíleté holãiãky. 

„Mami, mami, kup mi toho králíãka, já ho chci,“ kfiiãí do toho
holãiãka.

„Ten králík je jedovat .̆ Bolelo by tû bfií‰ko,“ varuje Ïena svou
dcerku a pfiipojuje svÛj podpis pod petici. 

Abychom problematiku PVC pfiiblíÏili co moÏná nejvíce lidem,
neãekali jsme pouze, kdo zavítá do na‰eho stánku, ale snaÏili jsme
se rozdávat letáãky a aktivnû oslovovat i kolemjdoucí. „Zejména
star‰í lidé nûkdy mají pod pojmem PVC zafiazen jak˘koliv plast.
Bylo vidût, Ïe se jim znaãnû ulevilo, kdyÏ zjistili, Ïe „petky“ vlastnû
nejsou z PVC. Maminky s koãárky zase trápí, Ïe aãkoliv se chtûjí
PVC vyhnout, neví, jak lze tento materiál rozpoznat. Byly proto
rády za leták s vyobrazením symbolÛ, jimiÏ se PVC oznaãuje,“
popisuje své zku‰enosti Matûj Man, dobrovolník Arniky.

S podobn˘mi odezvami jsme se setkávali témûfi v‰ude. Lidé se
zajímali také o bezpeãnûj‰í alternativy. „Jedna paní doktorka odchá-
zela od stánku s rozhodnutím, Ïe bude ode dne‰ka pouÏívat pfiede-
v‰ím biologicky rozloÏitelné plasty,“ fiíká Markéta Volná, dobrovol-
nice, která nám pomáhala na festivalu Colours of Ostrava. 

Nejzábavnûj‰í byly reakce dûtí na vystavené hraãky a pfiedmûty
z PVC. Ty byly velmi podobné bez ohledu na kraj ãi kulturní ladû-
ní festivalu. Na Babím létû v Bohnicích se napfiíklad skupina dûtí
pfiekfiikovala: 

„Paní, a proã je ta plá‰tûnka se Ïabiãkou nebezpeãná?“ 
„MÛj brácha ji má taky!“ 
„A mÛÏe nosit jinou, bez té Ïabiãky?“
„Jak pozná maminka, Ïe to není jedovaté?“
Plá‰tûnka se Ïabiãkou je dal‰ím exempláfiem v˘stavy pfiedmûtÛ

z PVC, v nichÏ odborníci namûfiili nadlimitní koncentrace nebez-

peãn˘ch látek. V plá‰tûnce bylo napfiíklad namûfieno 200 x více
toxického ftalátu, neÏ povoluje zákonná norma.

KampaÀ „Nehrajme si s PVC“ nechybûla na men‰ích jednoden-
ních festivalech, ale ani na „velk˘ch akcích“, jako jsou Colours of
Ostrava, Prázdniny v Telãi ãi festival v Boskovicích. Velk˘m záÏit-
kem byl také nejstar‰í ãesk˘ festival Open Air Trutnov. Toho jsme
se zúãastnili spoleãnû s brnûnskou Veronicou, která nám poskytla
místo ve svém stanu. Hanka Najmanová, jedna z na‰ich obûtav˘ch
dobrovolnic, akci v Trutnovû zhodnotila takto:  „S propagací na‰e-
ho stánku nám nevûdomky pomohli i pofiadatelé tím, Ïe rozdávali
náv‰tûvníkÛm noviny, kde byl zrovna ãlánek o PVC.  Pro informa-
ce o tomto plastu si tak chodila spousta lidí. ¤ada z nich pfii‰la
rovnou podepsat petici.“ Sami organizátofii se letos snaÏili omezit
negativní vliv svého festivalu na Ïivotní prostfiedí - napfi. obaly na
jídlo ze stánkÛ byly z velké ãastí z biopolymerÛ - snadno rozloÏi-
teln˘ch plastÛ z rostlinného ‰krobu.

Na festivalov˘ch Prázdninách v Telãi byla Arnika souãástí tzv.
Ekostánku, kter˘ pfiedstavoval práci rÛzn˘ch nevládních organiza-
cí. Po celou dobu byla v zámecké zahradû v˘stava o PVC a mnoÏ-
ství informaãních materiálÛ. „ChodcÛm jsme postavili do cesty

tabuli s kvízem. Strhl se ale liják a jedna paní si od nás chtûla kou-
pit plá‰tûnku. Tu jsme samozfiejmû neprodali a moknoucí paní
vysvûtlili, Ïe právû tahle prá‰tûnka není dobr˘ nápad. KvÛli de‰ti
jsme nakonec museli stánek sloÏit pfiedãasnû,“ popisuje prÛbûh
akce vedoucí jihlavské poboãky Arniky Jana Vitnerová.

Na kaÏdém festivalu se nám podafiilo získat podpis nûkteré z úãin-
kujících osobností, mj. frontmana skupiny Traband Jaroslava Svobo-
dy nebo ãlenÛ skupiny Kale. „Tito lidé byli nad‰eni, Ïe se proble-
matikou PVC nûkdo zab˘vá a byli rádi, Ïe mohli sv˘m podpisem pod
petici pfiispût k tomu, aby se pouÏívání PVC omezovalo,“ popisuje
svou zku‰enost s v˘znamn˘mi osobnostmi Radek Reichert. 

Do jednotliv˘ch akcí v rámci letního putování se aktivnû zapoji-
lo 27 lidí. Jen na festivalech se podafiilo pod petici „Za náhradu
PVC“ nasbírat více neÏ 3 000 podpisÛ. Arnika dûkuje vám v‰em,
ktefií jste k tomu sv˘m dílem pfiispûli.

Miroslava Jopková

Arnika bûhem letních mûsícÛ tradiãnû pfiedstavuje
své aktivity náv‰tûvníkÛm nejrÛznûj‰ích hudebních
festivalÛ po celé âeské republice. Hlavním tématem
leto‰ních informaãních stánkÛ byla kampaÀ „Nehraj-
me si s PVC“, k níÏ neodmyslitelnû patfií petice „Za
náhradu PVC“ v hraãkách, potravinov˘ch obalech
a ve zdravotnictví. Lidé tak mohli nejen naãerpat
informace o rizicích spojen˘ch s tímto plastem, ale
také vyjádfiit sv˘m podpisem nesouhlas s jeho maso-
v˘m pouÏíváním. Prostfiednictvím následujících fiádkÛ
vám chceme pfiiblíÏit atmosféru na‰í festivalové
poutû, které se v pfií‰tím roce mÛÏete jako dobrovol-
ník ãi dobrovolnice zúãastnit i vy sami. 

KampaÀ „Nehrajme si s PVC“ putovala po hudebních festivalech

Ing. Milan Havel z programu Toxické látky a odpady sdruÏení Arnika
seznamuje náv‰tûvnici infostánku s problematikou PVC.

Foto: Jana Vitnerová
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Podpofieno grantem z Islandu,
Lichten‰tejnska a Norska
v rámci Finanãního mechanismu
EHP a Norského finanãního
mechanismu prostfiednictvím
Nadace rozvoje obãanské spo-
leãnosti.
Toto ãíslo zpravodaje vy‰lo za
podpory Nadace Veronica.

P
odle posledních údajÛ âeského statistického úfiadu je v na‰í
zemi registrováno témûfi sto tisíc nestátních neziskov˘ch

organizací (NNO).1 Pfied pûti lety jich bylo o deset tisíc ménû
a pfied deseti lety jich nebyla ani polovina. Zaãínají snad âe‰i
a âe‰ky vidût demokracii jako znám˘ francouzsk˘ cestovatel
a politik Alexis de Tocquille? Ten jiÏ pfied témûfi dvûma staletími
psal, Ïe v „demokratick˘ch zemích je dovednost sdruÏovat se
dovedností základní; na jejím rozvoji závisí rozvoj v‰ech ostat-
ních.“2 BohuÏel zase aÏ tak rÛÏová situace v na‰í zemi není. Uve-
dená ãísla jsou znaãnû nadhodnocená a zahrnují i organizace, které
svou ãinnost ukonãily nebo ty zamûfiující se jen na uspokojování
potfieb sv˘ch ãlenÛ.

Poãet organizací, které se vûnují ekologii a ochranû pfiírody, je
tûÏko odhadnuteln .̆ Ov‰em ty nejvût‰í, o nichÏ má povûdomí
i ‰ir‰í vefiejnost, se dají vyjmenovat pomûrnû rychle. Greenpeace,
Hnutí Duha, Hnutí Brontosaurus, âesk˘ svaz ochráncÛ pfiírody,
Dûti Zemû, Calla jsou pfiíklady nejznámûj‰ích sdruÏení, se kter˘-
mi má v˘znam Arniku porovnávat.

Jednou z velk˘ch v˘hod Arniky je schopnost realizovat své akti-
vity na lokální, republikové a mezinárodní úrovni. Vût‰ina ekolo-
gick˘ch „neziskovek“ tuto moÏnost nemá. Uznání patfií pfiede-
v‰ím na‰im místním dobrovolníkÛm a ãlenÛm, bez nichÏ by byla
existence místních poboãek nemyslitelná. Problémy, na nûÏ se
Arnika zamûfiuje, mohou b˘t pfiedev‰ím díky nim fie‰eny kom-
plexnûji a s vût‰í úãinností.

Jako konkrétní pfiíklad lze uvést snahu na‰eho sdruÏení omezit
v˘skyt nebezpeãn˘ch toxick˘ch látek, jako jsou napfi. dioxiny,
DDT, polychlorované bifenyly (PCB) a mnohé dal‰í. Tyto chemi-
kálie napfiíklad u lidí i zvífiat zpÛsobují reprodukãní a hormonální
poruchy, a proto se touto problematikou zab˘váme na v‰ech tfiech
úrovních. Arnika je ãlenem mezinárodní sítû IPEN a kromû
jin˘ch akcí jsme se pfied dvûma roky v˘raznû podíleli na projektu
zacíleném na jedy v potravinách. Ve dvaceti zemích vãetnû âeské
republiky probûhlo testování kufiecích vajec z domácích chovÛ.
V˘sledky bohuÏel potvrdily, Ïe vejce není pouze symbolem Ïivota,
ale i dobr˘m ukazatelem zamofiení Ïivotního prostfiedí. Kontami-
novány byly vzorky ze v‰ech zúãastnûn˘ch zemí a âesko patfiilo ve
v˘skytu hexachlorbenzenu a PCB dokonce k tûm nejhor‰ím.

Na republikové úrovni se Arnika vûnuje problému toxick˘ch
látek mimo jiné v projektu „Budoucnost bez jedÛ“. Jedním z jeho
cílÛ je dohlédnout v na‰í zemi na plnûní Stockholmské úmluvy
o omezení úniku toxick˘ch látek. Také chceme, aby ãe‰tí obãané
mûli moÏnost získat o nebezpeãn˘ch látkách a jedech potfiebné
informace. Arnika proto pravidelnû zvefiejÀuje Ïebfiíãky nejvût‰ích
zneãi‰ÈovatelÛ a pofiádá vefiejné pfiedná‰ky. Na zaãátku tohoto
roku napfiíklad organizovala kampaÀ proti omezení  úãinnosti
integrovaného registru zneãi‰Èování (IRZ).

V lokálním kontextu pak sledujeme tzv. „horká místa“, tedy nej-
problémovûj‰í lokality a konkrétní zneãi‰Èovatele. Jedním z nich je
i Spolchemie v Ústí nad Labem. NejrÛznûj‰í mûfiení, vãetnû jiÏ uve-
deného testování vzorkÛ domácích vajec, ukázaly, Ïe okolí podniku,
kter˘ sídlí témûfi uprostfied mûsta, je chemick˘mi látkami silnû zne-
ãi‰tûno. Arnika se jiÏ nûkolik let snaÏí informovat obyvatele Ústí
nad Labem o tom, jaké nebezpeãné látky jsou pfii provozu Spolche-
mie produkovány a jak˘ vliv mohou na ãlovûka i pfiírodu mít. 

Arnika se od ostatních „zelen˘ch“ neziskov˘ch organizací odli-
‰uje i vymezením ãinnosti do tfiech hlavních okruhÛ. Toto jasné
zamûfiení na urãité tématické oblasti sebou pfiiná‰í dvû v˘hody.
Vybrané problémy mÛÏeme jednak zkoumat víc dÛkladnû a sou-
ãasnû disponujeme i vût‰ím znalostním zázemím, neboÈ jsme
s danou problematikou seznámeni dlouhodobû. Kromû jiÏ zmínû-
né snahy omezit v˘skyt i pouÏívání toxick˘ch látek a odpadÛ se
vûnujeme ochranû pfiírody. Pokou‰íme se pfiedev‰ím zachovat rÛz-
norodost Ïivoãi‰n˘ch a rostlinn˘ch druhÛ, zlep‰it ochranu mokfia-
dÛ a vodních tokÛ. S tûmito dvûma oblastmi úzce souvisí ãinnost
na‰eho Centra pro podporu obãanÛm. Jeho hlavním smyslem je
poskytnout pomoc vefiejnosti i jednotlivcÛm, ktefií se snaÏí ãi jsou
nuceni se postavit proti devastaci svého Ïivotního prostfiedí.

V˘jimeãnost Arniky je daná i zpÛsobem práce. Pfii upozorÀová-
ní vefiejnosti na nejrÛznûj‰í problémy na‰e sdruÏení pouÏívá vtipné
a vÏdy nenásilné akce. Jejich cílem není prvoplánovû ‰okovat, ale
srozumitelnou a pfiijatelnou formou upozornit a následnû vysvûtlit.
PfiíkladÛ nejrÛznûj‰ích pfiedná‰ek a happeningÛ je na na‰ich webo-
v˘ch stránkách spousta - vzpomeÀme tfieba prÛvod obfiích slepic
Prahou nebo bfieznov˘ pochod ·vejka na Poslaneckou snûmovnu.

Arnika sice nemÛÏe ãerpat ze své tradice a minulosti v takové
mífie, jako nûkteré dal‰í neziskové organizace, ale tato nev˘hoda
je z urãitého pohledu pozitivem. Tradice totiÏ mohou pÛsobit
svazujícím dojmem, vym˘‰lení nového mÛÏe b˘t naopak spojeno
s tvofiiv˘m duchem a neotfiel˘mi nápady.
1 http://neziskovky.cz/cz/fakta/neziskovy-sektor-v-cr/typy-no-a-oblasti-
pusobeni/487.html
2 A. de Tocqueville: Demokracie v Americe, str. 454, Academia 1992.

Jan Losenick˘ 

Arnika nedávno oslavila ‰esté narozeniny. Je je‰tû dítû-
tem, které teprve nastoupilo do první tfiídy. Její zájem
i nasmûrování jsou v‰ak jiÏ pomûrnû jasnû dané
a vyprofilované. V budoucnu pÛjde svojí vlastní osobi-
tou cestou, která, jak ukazuje dosavadní v˘voj, mÛÏe
b˘t velmi úspû‰ná.
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